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 للاتحاد البرلماني العرب  العامةّترجمة الأمانة 

 للاتحاد البرلماني الدول  145 العامة ال ـ  الجمعية 
  

 رواندا  ،كيغال
 2022 توبرأكتشرين الأول/ 11-15 

                                                                    
 

 النظر في طلبات إدراج بند طارئ
 في جدول أعمال الجمعية العامّة 

 

   طارئ بند إدراج طلب
 الدول البرلماني للاتحاد 145الـالجمعية العامة  أعمال جدول في 

 باكستان قبل وفد من مقدم
 

 مرفقة   ووثائق  ا  طلب باكستان   وفد   من   الدول   البرلماني   لاتحاد ل   الأمين العام   تلقى   ،2022أيلول/سبتمبر   15 في
  : عنوان تحت    145الـالجمعية العامة    أعمال جدول في طارئ بند  لإدراج

 

 تسهيلات تمويلية للبلدان المعرضة لتأثيراتأو    إنشاء صندوق عالمي "
 تغير المناخ لمعالجة الخسائر والأضرار المرتبطة بتغير المناخ" 

 

العامة    إل   المندوبون   سيجدو  )   المراسلة  نص   مرفقا    145ال ـالجمعية  الطلب  وكذلك 1رقم    ملحق لتقديم   ،)
 .( تأييدا  لذلك3رقم   ملحق( ومشروع قرار ) 2رقم   ملحقمذكرة تفسيرية )

 

العامة    من   وسيُطلب تتخذ   145الـالجمعية  تشرين   12،  الأربعاء  يوم  باكستان   وفد   طلب  بشأن  قرارا    أن 
 . 2022  الأول/أكتوبر
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 للاتحاد البرلماني العرب  العامةّترجمة الأمانة 

 الدول   البرلماني  الاتحاد  في  عضو  لأي  يجوز   العامة،   من لوائح الجمعية  ( 1)الفقرة    11القاعدة    أحكام  بموجب 
تفسيرية   بمذكرة  الطلب  هذا   يرفق  أن   ويجب.  العامة  الجمعية   أعمال   جدول  في  طارئ   بند  إدراج  يطلب   أن

 البرلماني   للاتحاد  الأمانة العامة   وتقوم .  الطلب  يتناوله   الذي   الموضوع   نطاق  بوضوح  يحدد   قرار  ومشروع   موجزة 
 الفور.   إل جميع الأعضاء على  القبيل  هذا من  الطلب وأي وثائق  بإرسال   الدول 

 
 ( من لوائح الجمعية العامة على ما يلي: 2)الفقرة    11إضافة إل ذلك، تنص القاعدة  

اجل من يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخرا  تستلزم اتخاذ إجراء ع   أ()
جانب المجتمع الدول، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدول عن رأيه وحشد الاستجابة 

 البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلثي الأصوات المشاركة في التصويت؛ 
بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة لا  ()ب العامة أن تدرج في جدول أعمالها سوى   يجوز للجمعية 

 طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؛
شرط أن تتناول  يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ دمج مقترحاتهم لتقديمها في طلب واحد، ()ج

 المقترحات الأساسية الموضوع نفسه؛
لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا  ()د

الجمعية  اعتمدته  الذي  الموضوع  عنوان  وفي  الطلب  في  له  واضحة  إشارة  ترد  لم  ما  العامة،  الجمعية  رفضته 
 العامة. 
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 قبل   من الدول البرلماني لاتحاد ل الأمين العام إلى المراسلة الموجهة
 في الاتحاد البرلماني الدول  يةية الباكستانالوطن أمين سر المجموعة ، حسين طاهر السيد 

 

 2022أيلول/سبتمبر  15
 ، الأمين العام  السيد  سعادة

جدول أعمال الجمعية   جمهورية باكستان الإسلامية اقتراح البند الطارئ التال لإدراجه في في  الجمعية الوطنية    تود
في    2022تشرين الأول/أكتوبر    15إل    11للاتحاد البرلماني الدول المقرر عقدها في الفترة من    145الـالعامة  

 :كيغال، رواندا
 تسهيلات تمويلية للبلدان المعرضة لتأثيراتأو    إنشاء صندوق عالمي "

 تغير المناخ لمعالجة الخسائر والأضرار المرتبطة بتغير المناخ" 

مرفق  تجدون  و  التفسيرية  المذكرة  جانب  إل  القرار  أن  الذي  طلبالمع    ينمشروع  الالأ  هاتعمم  يمكن  مة عامانة 
 على البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدول. تحاد البرلماني الدول  للا

  ،وتفضلوا بقبول فائق الاحترام

 
 

 طاهر حسين
 أمين سر المجموعة الوطنية

   ولالباكستانية في الاتحاد البرلماني الد  
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 للاتحاد البرلماني العرب  العامةّترجمة الأمانة 

 
 

تغير المناخ لمعالجة الخسائر والأضرار   تسهيلات تمويلية للبلدان المعرضة لتأثيرات  أو  إنشاء صندوق عالمي 
 المرتبطة بتغير المناخ

 باكستان وفد    مقدمة من قبل تفسيريةمذكرة  
في درجات الحرارة العالمية الناجم عن زيادة انبعاثات غازات الدفيئة إل كوارث طبيعية   المستمر أدى الارتفاع  

المناخ   تغير  المناخ. يؤثر تغير المناخ البشري المنشأ على عدد هذه المخاطر الطبيعية الناجمة عنتغير    ناجمة عن
 وقوع كوارث إل    مما أدى أنحاء العالم    ويؤثر على العديد من الأحوال الجوية والمناخية في جميع  تها ومد   هاوتواتر 

والأعاصير المدارية. وقد تسببت هذه الحوادث في   ، والجفاف  ،وهطول الأمطار الغزيرة  ،مثل موجات الحرارة
 على الصعيد العالمي.  مصدر قلق عميق ، وتسبب مشاكل خطيرة  وأحدثت دمار واسع النطاق  

 

البلدان   تواجهها  التي  المناخية  للتداعيات  التصدي  أجل  تغير  المعرضةومن  لبلدان ا  تحتاج  ناخ،الم   لتأثيرات 
النمو بالمناخ  إل  المتقدمة  المتعلق  للتمويل  توفيرها  نطاق  عاجل    توسيع  نحو  ملموسعلى  نقل و ،  وبشكل 

ا البلدان  احتياجات  تلبية  بغية  التكيف  القدرات من أجل   عالمي الهد  الجلنامية كجزء من  التكنولوجيا وبناء 
، بما في ذلك صياغة وتنفيذ خطط التكيف الوطنية وبلاغات ثار تغير المناخالتخفيف من آفي سبيل  المبذول  

لمصارف الإنمائية المتعددة الأطراف والمؤسسات المالية الأخرى والقطاع الخاص أن ا  يجب على التكيف. كما  
اللازم التمويل    حشدتعزز   الموارد  حجم  توفير  أجل  و   ة من  المناخ،  خطط  سيما  لتحقيق  المتعلقة لا   تلك 

  لتكيف.با
 

 الأوائل من بين البلدان العشر  تعُتبر  في البصمة الكربونية الإجمالية،    متواضع   مساهم  وبالرغم من أن باكستان
العالمية. إنها تواجه 1مساهمة باكستان أقل من  تشكل  الأكثر عرضة لتغير المناخ.   ٪ من انبعاثات الكربون 

الطبيع الكوارث  والرياح وطأة  الغزيرة،  والأمطار  والجفاف،  الجليدي،  والانفجار  الحر،  موجات  شكل  ية في 
الوقت الحال، تتحدى باكستان كارثة طبيعية هائلة ناجمة عن    سببتهاالمناخ  تغير  الموسمية غير المسبوقة. في 

 جميع أنحاء البلاد.في   التي لم يسبق لها مثيلفيضانات  المطار و الأ
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 للاتحاد البرلماني العرب  العامةّترجمة الأمانة 

حوال غمر و  وتضرر  البلاد،  ثلث  المياه  من    33  ت  وأكثر  البلاد،  أنحاء  جميع  في  شخص   1300مليون 
أو   ماشية، ودمر  800000ما يقرب من    ونفق،  فقدوا أرواحهم  طفل   400شخص بما في ذلك أكثر من  

من    تضرر و    1.7أكثر  منزل  الطرق  6000مليون  من  مسببة  اتكيلومتر  التحتية  ،  للبنية  جسيمة  أضرار 
 وسبل العيش.   لأساسيةا
 

للبلدان المتقدمة والصناعية في انبعاثات غازات   الطاغيةالسبب الجذري وراء هذا المناخ الجديد هو المساهمة  و 
 حشد تتطلب من البلدان المتقدمة النمو    المناختغير    الدفيئة. ولذلك، فإن هذه الكوارث الطبيعية الناجمة عن

من أجل التعافي   عرضة لتغير المناخ  البلدان  لأكثرفة إل تقديم الدعم  جهود عاجلة للتخفيف والتكيف بالإضا
لباكستان   هائلا   على المجتمع الدول أن يقدم دعما   وينبغي.  القاسيةمن هذه الظواهر المناخية   الإعمار وإعادة 

المساعدة   تقديم  أيضا    الإغاثية ليس من أجل  بل  التأهيل وإعادة    فحسب،  إعادة  القادر   الإعمار من أجل 
البلدان  أن  مناخية، حيث  ولكنها مسألة عدالة  تضامن  ليست مجرد مسألة  المناخ. هذه  التكيف مع  على 
 منخفضة الانبعاثات مثل باكستان التي لم تساهم في تغير المناخ هي من بين دول الخطوط الأمامية المتأثرة بها. 

 

ضعف متوسط   2.9نسبة هطول أمطار تعادل  البلد    شهد  .انات الحالية غير مسبوق ينوإن مدى وقوة الفيض
. من المهم أن يظهر المجتمع الدول لكوارث الناجمة عن تغير المناخيشير إل ظاهرة خطيرة لمما    –عاما     30

 التضامن مع باكستان، ويكمل جهوده الوطنية في مكافحة تأثيرات الفيضانات الحالية المباشرة، والمترابطة. 
 

ا  يجبوبالتال،   إنشاء  على  أساليب  لمناقشة  اجتماع  عقد  إل  فورا   الدعوة  المتحدة  عالميلأمم  أو   صندوق 
، لا المتضررة من الدمار الناجم عن تدهور المناخ  تغير المناخ   عرضة لتأثيراتللبلدان الم   ةدائم  يةتمويل  تسهيلات

في باكستان. ينبغي على الأمم المتحدة دعوة   المنكوبة بالفيضانات سيما إعادة التأهيل، والإعمار للمناطق  
صفر   أهداف  فحسبعلى وجه السرعة وتحقيق ليس  مليار دولار أمريكي    100البلدان المتقدمة إل تقديم  

. ويجب على البلدان 2050عام  البحلول    سلبية  إل تحقيق صافي انبعاثات كربون   السعيصافية، بل    انبعاثات
تموّ  أن  النمو  من  المتقدمة  التخفيف  تكاليف  وفقا    تأثيرل  النامية  البلدان  في  المناخ  المسؤوليات   تغير  لمبدأ 

المشتركة ولكن المتباينة. ويكتسي دعم المجتمع الدول أهمية حاسمة لمساعدة البلد على التصدي بفعالية لهذه 
  بطريقة مستدامة.  الإعمار الكارثة المناخية، وعلى التعافي وإعادة  
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تغير المناخ لمعالجة الخسائر   تسهيلات تمويلية للبلدان المعرضة لتأثيراتأو    إنشاء صندوق عالمي  
 والأضرار المرتبطة بتغير المناخ

 باكستانمشروع قرار مقدم من وفد  

 للاتحاد البرلماني الدول،   145إن الجمعية العامة ال ـ

التنمية المستدامة للعام  إل    تشيرإذ   (1 الثالث 2030خطة  الدول  ، وخطة عمل أديس أبابا للمؤتمر 
للتنمية، واتفاق باريس،   التمويل   –  2015لفترة    إطار سنداي للحد من مخاطر الكوارثو بشأن 

في المؤتمرات المنعقدة بشأن لاتحاد البرلماني الدول  لئق الختامية للاجتماعات البرلمانية  والوثا،  2030
  ، ومدريد،كاتوفيتسهو في مراكش، وبون،   اختغير المن

نحو   :بعنوان   ، نحو تنمية قادرة على التكيف مع المخاطر  الاتحاد البرلماني الدول  قراراتوإذ تشير إل   (2
الطبيعية والقيود  الديمغرافية  الاتجاهات  مراعاة  المخاطر:  مع  التكيف  على  قادرة  في   تنمية  )اعتُمد 

 والتصدي لتغير المناخ (،  2014للاتحاد البرلماني الدول، جنيف، آذار/مارس    130الجمعية العامة الـ
الـ العامة  بلغراد، تشرين الأول/أكتوبر    141)اعتُمد في الجمعية  البرلماني الدول،   (، 2019للاتحاد 

)اعتُمد في الجمعية العامة   فعال أهداف التنمية المستدامة: تحويل الكلمات إل أ  –وإعلان هانوي  
الدول،    132الـ البرلماني  لتعزيز و   (، 2015  نيسان/أبريل،  هانويللاتحاد  البرلمانية  الاستراتيجيات 

)اعتُمد في   السلم والأمن إزاء التهديدات والصراعات الناتجة عن الكوارث المرتبطة بالمناخ وعواقبها
  (، 2021  أيار/مايو  28  – 24،  افتراضيةللاتحاد البرلماني الدول،   142الـالجمعية العامة  

، عند اتخاذ على المجتمع العالمييجب  وبأنه  ،  للبشرية  ظى باهتمام مشترك يحبأن تغير المناخ  وإذ تعترف   (3
وينظر في التزاماته المتعلقة بحقوق الإنسان والحق   ، ويعزز  ، أن يحترمالإجراءات للتصدي لتغير المناخ،  

والأشخاص ذوي   ،والأطفال   ،المهاجرينو   ،في الصحة وحقوق الشعوب الأصلية والمجتمعات المحلية
الرجال والأشخاص الذين يعانون من أوضاع هشة والحق في التنمية، وكذلك المساواة بين    ،الإعاقة

 ، والإنصاف بين الأجيال  النساءوتمكين    والنساء )الجندرية(،
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الدمار  أنوإذ تشير إل   (4 الهائل من  الفيضانات غير    الأرواح ارة  س، وخالحجم  المسبوقة،  التي تسببها 
الغزيرة  الناجمة الموسمية  الأمطار  باكستان،  ،  عن  من  قاحلة  منطقة  لتغير   السلبي  التأثيرعكس  تفي 

 ، تزايد تأثر البلدان بتغير المناخالمناخ، و 
أسفرت عن خسائر فادحة التي    الآثار المدمرة للفيضانات غير المسبوقةإزاء  وإذ يساورها بالغ القلق   (5

الأرواح الممتلكاتو ،  في  في  و أضرار  السكان،  ،  الغذائي، تشريد  والأمن  العيش،  سبل  وفقدان 
إزاء   وكذلك،  الاجتماعية،  التحتية  البنية  إل  والوصول  الصحي،  والأمن  الملحة والتغذية،  الحاجة 

 ، الظروف الطبيعية للسكان لاستعادة  
بقلق   (6 للاستجابة إل   غير كاف    يبقى  للتكيف  المتعلق بالمناخ  المتوفر حاليا  التمويل    أن وإذ تلاحظ 

    في البلدان النامية،   تغير المناخ   اتتأثير تفاقم  
، والدعم، بما في ذلك التمويل، وبناء القدرات، الضرورة الملحة لتوسيع نطاق العملوإذ تشدد على   (7

 لحد من مدى التأثر بمخاطر تغير المناخ ا، و والصمود،  القدرة على التكيف  لتعزيزالتكنولوجيا،  ونقل  
 احتياجاتها، ، مع الأخذ بالاعتبار أولويات البلدان النامية، و أفضل الحلول العلمية المتوفرة تماشيا  مع 

البلدان مثل باكستان، بالرغم من أنها غير مساهمة بشكل كبير في  وإذ تدرك   (8 البصمة الكربونية  أن 
 ، تغير المناخ  لتأثيراتالمعرضة   العشرة الأوائل  البلدان ضمن  لا تزال  ، الإجمالية

المسبوقة، ا  ثير جزعها ي  وإذ (9 الفيضانات غير  تسببها  التي  الأرواح  وخسارة  الدمار،  من  الهائل  لحجم 
التأثير السلبي لتغير   من مظاهر   ا  مظهر ، التي شكلت  باكستان   الناجمة عن الأمطار الموسمية الغزيرة في 
 المناخ، وتزايد تأثر البلدان بتغير المناخ، 

للاضطلاع بعملية إنقاذ وإغاثة واسعة النطاق ودعم الجهود المبذولة من   بالضرورة الملحةتقر    وإذ (10
 ، الإعمارو   إعادة التأهيل،أجل 

جديد  توإذ   (11 من  الإنسانية  ضرورة ؤكد  للإغاثة  الدعم  من  عال  مستوى  تقديم  في    ، الاستمرار 
والتنمية والالتزام بذلك، بما في   ، الإعمارو إعادة التأهيل،  و   ،المبكر  التعافي وللجهود المبذولة من أجل  

التصدي  الدوليين في  والتعاون  التضامن  والطويل، على نحو يجسد روح  المتوسط  الأجلين  ذلك في 
  ،الطبيعية  للكارثة
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 للاتحاد البرلماني العرب  العامةّترجمة الأمانة 

تغير لكوارث الطبيعيّة الناجمة عن با، المتأثر وتعاطفها الكاملين مع شعب باكستان  ،تضامنها عن  تعرب .1
التي   غير  الأتسببها  المناخ  و الممطار  حكومة   وترحب ،  دمرةالمفيضانات  السبوقة  بين  الفعال  بالتعاون 

الصلة   ذات  والهيئات  منظباكستان،  المتحدةومفي  الأمم  الشريكة،  ة  والبلدان  المالية ،  والمؤسسات 
 ، للإغاثة في حالات الطوارئالدولية، والمنظمات الدولية ذات الصلة، والمجتمع المدني  

على .2 لمواصلة    وتشدد  التعاونالحاجة  هذا  المساعدة  ،مثل  خلال    وتقديم  من  باكستان  عمليات إل 
الجارية والكبير    وتدعو ،  الإغاثة  المستدام،  الدعم  توفير  إل  الدول  أجل ضمان المجتمع  من  لباكستان 

 الإعمار،و إعادة التأهيل،  مرحلة  
من  .3 الصلة  وتطلب  ذات  المتحدة  الأمم  النقد هيئات  صندوق  سيما  لا  الدولية،  المالية  والمؤسسات   ،

في سبيل تلبية احتياجات الشعب في   لزيادة مساهمة الجهود المبذولةوالحكومات    الدول، والبنك الدول،
 في باكستان،  المناطق المنكوبة بالفيضانات 

حشدوتدعو   .4 على  الموافقة  إل  الدول  به   إضافي أمريكي    دولارمليار    100  مبلغ  المجتمع  في   موعود 
للتعويض للبلدان   تسهيلات تمويلية نشاء  لإ  ؛ وتخصيص النصف من أجل التكيف التمويل المتعلق بالمناخ

والأضرار"عن    النامية " و   ،"الخسائر،  فحسب  ليس  أيضا  الصفري"الانبعاثات  صافي  تنفيذ  بل   ،"
 تأثير تخفيف من  لل  تمويل التكاليف الإضافيةو   ، 2050من قبل البلدان المتقدمة بحلول العام    السلبي""

 ، والمتباينة في الوقت ذاته  ،المشتركة  ، والقدراتالمسؤولياتمن الدول النامية تماشيا  مع مبدأ    تغير المناخ
ضرورة مواصلة المجتمع الدول تركيزه على ما بعد مرحلة الإغاثة الطارئة الحالية، وذلك من   وتشدد على .5

وتخفيف حدة المخاطر في الأجلين    إعادة التأهيل،أجل استدامة الإرادة السياسية اللازمة لدعم جهود  
 على جميع المستويات؛  حكومة باكستان تضعهاالتي    التكيف  خطط، وكذلك، المتوسط والطويل

، والأضرار ئرإنشاء صندوق لمعالجة الخسا  أساليبعقد مؤتمر دول برعاية الأمم المتحدة لمناقشة  ب  وتوصي  .6
التأهيل  ، لا سيما إعادة  مار الناجم عن التدهور المناخيالمتضررة من الد  البلدانالمرتبطة بتغير المناخ في  

بالفيضانات للمناطق    الإعمارو  باكستان،    المنكوبة  باتخاذ   وتدعوفي  المتحدة  للأمم  العام  الأمين 
 الإجراءات الضرورية من أجل هذه الغاية، 

الدول    وتطلب من .7 البرلماني  للاتحاد  العام  العامة الأمين  الجمعية  القرار في  هذا  تنفيذ  عن  تقرير  تقديم 
 المقبلة للاتحاد البرلماني الدول. 

 



 

145th IPU Assembly 
 

Kigali, Rwanda 
11-15 October 2022 

 
 

 

E 
#IPU145 

 
Assembly A/145/2-P.1 
Item 2  15 September 2022 
 

Consideration of requests for the inclusion of 
an emergency item in the Assembly agenda 

 
Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 145th Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
submitted by the delegation of Pakistan 

 

On 15 September 2022, the IPU Secretary General received from the delegation of 
Pakistan a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 
145th Assembly of an emergency item entitled:  
 

“Creation of a global fund or financing facility for climate-vulnerable countries 
to address loss and damage associated with climate change”. 

 

Delegates to the 145th Assembly will find attached the text of the communication 
submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 145th Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of 
Pakistan on Wednesday, 12 October 2022. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution, which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 
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COMMUNICATION ADDRESSED TO THE IPU SECRETARY GENERAL BY  
MR. TAHIR HUSSAIN, SECRETARY OF THE PAKISTAN NATIONAL GROUP OF IPU 

 
 

 
 
 
15 September 2022 
 

 
 
 
 
Dear Mr. Secretary General, 
 
The National Assembly of the Islamic Republic of Pakistan intends to propose the following 
emergency item for inclusion in the agenda of the 145th Assembly of the Inter­Parliamentary 
Union (IPU) scheduled from 11 to 15 October 2022 in Kigali, Rwanda: 
 

“Creation of a global fund or financing facility for climate-vulnerable countries 
to address loss and damage associated with climate change”. 

 
The draft resolution along with the explanatory memorandum are attached with the request that 
the IPU Secretariat may circulate the same among the IPU Member Parliaments. 
 
 
Yours sincerely, 
 
 

(signed) 
 

Tahir HUSSAIN  
Secretary of the Pakistan  

National Group of IPU 
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CREATION OF A GLOBAL FUND OR FINANCING FACILITY FOR CLIMATE-VULNERABLE 
COUNTRIES TO ADDRESS LOSS AND DAMAGE ASSOCIATED WITH CLIMATE CHANGE 

 
Explanatory memorandum submitted by the delegation of Pakistan  

 
The steady rise in global temperatures caused by increased greenhouse gases emissions has 
resulted in climate-induced natural disasters. The anthropogenic climate change is impacting the 
number, frequency and duration of these climate-induced natural hazards and affecting many 
weather and climatic conditions across the globe that has resulted in the occurrence of catastrophic 
events like heat waves, heavy precipitation, droughts and tropical cyclones. These incidences have 
caused large-scale devastations and have created serious problems, and are a cause of great 
concern globally. 
 
In order to address the climatic repercussions faced by climate-vulnerable countries, developed 
countries need to urgently and significantly scale up their provision of climate finance, technology 
transfer and capacity-building for adaptation so as to respond to the needs of developing countries 
as part of a global climate mitigation effort, including the formulation and implementation of national 
adaptation plans and adaptation communications. Multilateral development banks, other financial 
institutions and the private sector should also enhance finance mobilization in order to deliver the 
scale of resources needed to achieve climate plans, particularly those on adaptation. 
 
Pakistan being a negligible contributor to the overall carbon footprint, is among the top ten 
countries most vulnerable to climate change. Pakistan's contribution is less than 1% of the global 
carbon emission. It is facing the brunt of natural calamities in the form of heat waves, glacial 
outbursts, droughts, torrential rains and unprecedented monsoons. Currently, Pakistan is braving a 
colossal climate-induced natural disaster caused by unprecedented rains and floods across the 
country. 
 
One-third of the country is inundated, around 33 million people have been affected across the 
country, over 1,300 lives have been lost including more than 400 children, nearly 800,000 livestock 
have perished, more than 1.7 million houses and 6,000 km of roads have been destroyed or 
damaged with colossal damages to critical infrastructure and livelihoods. 
 
The root cause behind this new climate is the developed and industrial countries' overwhelming 
contributions to greenhouse gas (GHG) emissions. Thereby, these climate-induced natural 
disasters require the developed countries to mobilize urgent mitigation and adaptation efforts in 
addition to extending support to the most vulnerable countries for recovering and rebuilding from 
such extreme climate events. The international community must provide massive support to 
Pakistan not only in relief assistance but also for rehabilitation and climate resilient reconstruction. 
This is not just a matter of solidarity but a matter of climate justice as low-emitting countries like 
Pakistan, who have not contributed to climate change, are amongst the frontline countries 
impacted by it. 
 
The scale and magnitude of the current floods is unprecedented. The country received rainfall 
equivalent to 2.9 times the 30-year average, a grave manifestation of climate change induced 
disasters. It is important that the international community show solidarity with Pakistan and 
compliments its national efforts in combating the direct and inter-related impacts of the current 
floods. 
 
The United Nations should, therefore, immediately call a meeting to discuss the modalities of 
establishing a permanent global fund or financing facility for retributions to the climate-vulnerable 
countries affected by the devastations caused by climatic degradation, especially for the 
rehabilitation and reconstruction of the flood-stricken areas in Pakistan. The United Nations should 
call upon the developed countries to fully deliver urgently on the US$ 100 billion goal and achieve 
not only the net-zero targets but aim for net minus carbon emissions by 2050. Developed countries 
must finance the climate mitigation costs of developing countries in accordance with the principle of 
common but differentiated responsibilities. The support of the international community is crucial to 
help the country respond effectively to this climate catastrophe, and to recover and rebuild in a 
sustainable manner.  
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CREATION OF A GLOBAL FUND OR FINANCING FACILITY FOR CLIMATE-VULNERABLE 
COUNTRIES TO ADDRESS LOSS AND DAMAGE ASSOCIATED WITH CLIMATE CHANGE 

 

Draft resolution submitted by the delegation of PAKISTAN 
 

 The 145th Assembly of the Inter-Parliamentary Union, 
 

(1) Recalling the 2030 Agenda for Sustainable Development, Addis Ababa Action Agenda 
of the Third International Conference on Financing for Development, the Paris Agreement, the 
Sendai Framework for Disaster Risk Reduction 2015-2030, and the outcome documents of the 
IPU’s Parliamentary Meetings at the Climate Change Conferences in Marrakesh, Bonn, Katowice 
and Madrid, 
 
(2) Recalling also the IPU resolutions towards risk-resilient development entitled: Towards 
risk-resilient development: Taking into consideration demographic trends and natural constraints 
(adopted at the 130th IPU Assembly, Geneva, March 2014), Addressing climate change (adopted 
at the 141st IPU Assembly, Belgrade, October 2019), the Hanoi Declaration The Sustainable 
Development Goals: Turning Words into Action (adopted at the 132nd IPU Assembly, Hanoi, 
April 2015), and Parliamentary strategies to strengthen peace and security against threats and 
conflicts resulting from climate-related disasters and their consequences (adopted at the 
142nd IPU Assembly, Virtual, May 24-28, 2021),  
 
(3) Acknowledging that climate change is a common concern of humankind, and that the 
global community should, when taking action to address climate change, respect, promote and 
consider their respective obligations on human rights, the right to health, the rights of indigenous 
peoples, local communities, migrants, children, persons with disabilities and people in vulnerable 
situations and the right to development, as well as gender equality, empowerment of women and 
intergenerational equity, 
 
(4) Noting that the massive scale of destruction and loss of life caused by unprecedented 
floods, triggered by heavy monsoon rains in an otherwise arid region of Pakistan, reflects the 
adverse impact of climate change and the growing vulnerability of countries to climate change, 
 
(5) Deeply concerned about the devastating effects of the unprecedented floods which 
have resulted in significant loss of lives, damage to property, displacement of residents, and the 
loss of livelihoods, food security and nutrition, health security and access to social infrastructure, 
and about the urgent need to restore normal conditions for the population, 
 
(6) Noting with concern that the current provision of climate finance for adaptation 
remains insufficient to respond to worsening climate change impacts in developing countries, 
 
(7) Emphasizing the urgency of scaling up action and support, including finance, capacity 
building and technology transfer, to enhance adaptive capacity, strengthen resilience and reduce 
vulnerability to climate change in line with the best available science, taking into account the 
priorities and needs of developing countries, 
 
(8) Aware that countries like Pakistan despite being negligible contributors to the overall 
carbon footprint, are still among the top ten countries that are vulnerable to climate change, 
 
(9) Alarmed by the massive scale of destruction and loss of life caused by the 
unprecedented flood triggered by heavy monsoon rains in Pakistan that was a manifestation of 
adverse climate impact and the growing vulnerability of countries to climate change, 
 
(10) Recognizing the urgency of undertaking a massive rescue and relief operation, and of 
supporting the efforts for rehabilitation and reconstruction, 
 
(11) Reiterating the need for a continued high level of support for and commitment to the 
immediate humanitarian relief phase, early recovery, rehabilitation, reconstruction and 
development efforts, including in the medium and long term, that reflect the spirit of international 
solidarity and cooperation in addressing the natural disaster, 
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1. Expresses full solidarity and sympathy with the people of Pakistan affected by the 

recent climate-induced natural disaster caused by unprecedented rains and 
devastating floods, and welcomes the effective cooperation between the government 
of Pakistan and the relevant bodies in the United Nations system, partner countries, 
international financial institutions, relevant international organizations and civil society 
for emergency relief; 

 
2. Stresses the need to continue such cooperation and delivery of assistance to Pakistan 

throughout the ongoing relief operations, and calls on the international community to 
provide sustained and substantial support to Pakistan for ensuring rehabilitation and 
the reconstruction phase; 

 
3. Requests the relevant United Nations bodies, international financial institutions, in 

particular the International Monetary Fund and the World Bank, and governments to 
further contribute to the efforts aimed at meeting the needs of the people in the 
flood-stricken areas of Pakistan; 

 
4. Calls upon the international community to agree to mobilize US$ 100 billion-plus 

promised for climate financing and allocate half for adaptation; to establish a financing 
facility to compensate developing countries for “loss and damage”; to achieve not only 
“net-zero”, but “net-minus” carbon emission by developed countries by 2050; and to 
fund the extra costs of climate mitigation of developing countries in accordance with 
the principle of common but differentiated responsibilities and capabilities; 

 
5. Emphasizes the need for the international community to maintain its focus beyond the 

present emergency relief in order to sustain the political will to support the medium-
and long-term rehabilitation, and risk reduction efforts as well as adaptation plans set 
by the Government of Pakistan at all levels; 

 
6. Recommends the holding of an international conference under the auspices of the 

United Nations to discuss the modalities of establishing a dedicated fund to address 
loss and damage associated with climate change in countries affected by the 
devastations of climatic degradation, especially the rehabilitation and reconstruction of 
the flood-stricken areas in Pakistan, and calls upon the United Nations 
Secretary-General to take the necessary action to that end; 

 
7.  Requests the IPU Secretary General to report on the implementation of this resolution 

at the next IPU Assembly. 
 
 


